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Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Do mojego biura senatorskiego zwrócili siê przedstawiciele Izby Gospodarczej W³aœcicieli Punktów Ap-
tecznych i Aptek oraz Stowarzyszenia Magistrów i Techników Formacji z proœb¹ o pomoc i zainteresowa-
nie siê spraw¹ budz¹c¹ wiele kontrowersji i niepokoju, dotycz¹c¹ dzia³añ podjêtych przez Ministerstwo
Zdrowia, które prowadz¹ do marginalizacji punktów aptecznych, a w konsekwencji do ich likwidacji.

Punkty apteczne z uwagi na swój charakter maj¹ podobne funkcje jak apteki, jednak¿e mog¹ zostaæ
usytuowane jedynie na terenie wiejskim, jeœli nie jest ju¿ prowadzona apteka ogólnodostêpna. Zakres
produktów leczniczych dopuszczonych do obrotu w punktach aptecznych jest mniejszy i regulowany wy-
kazem zawartym w rozporz¹dzeniu ministra zdrowia z dnia 6 paŸdziernika 2009 r. Pomimo tych ograni-
czeñ punkty apteczne zosta³y uznane za konkurencjê dla aptek, które postanowi³y broniæ dostêpu do
rynku. Skutecznoœæ tych dzia³añ mo¿na oceniaæ poprzez pryzmat treœci wymienionego rozporz¹dzenia,
drastycznie ograniczaj¹cego listê specyfików dostêpnych w sprzeda¿y w punktach aptecznych.

Z informacji uzyskanych w Ministerstwie Zdrowia wynika, i¿ punkty apteczne maj¹ istnieæ do 2012 r.,
a do tej daty ich mo¿liwoœci sprzeda¿y maj¹ zostaæ ograniczone do suplementów diety i kosmetyków. Dzia-
³ania takie nale¿y uznaæ za niezgodne z podstawowymi zasadami pañstwa prawa, jednoczeœnie niespra-
wiedliwe i krzywdz¹ce. Wszak prawo nie dzia³a wstecz, a zezwolenia na prowadzenie punktów aptecznych
wyda³ ten sam nadzór farmaceutyczny, który wydaje koncesje aptekom, zobowi¹zuj¹c je do odpowiedniego
wyposa¿enia w meble, ch³odnie i inny niezbêdny sprzêt. Znaczna liczba punktów aptecznych jest zorganizo-
wana i prowadzona przez techników farmacji z doœwiadczeniem zawodowym, którzy wziêli sprawy w swoje
rêce i anga¿uj¹c w to czêsto dorobek ca³ej rodziny i bior¹c kredyty, zbudowali, kupili lub wynajêli odpowied-
ni lokal, a potem wyposa¿yli go zgodnie z wymogami prawa, tworz¹c miejsce pracy.

Nale¿y podkreœliæ ogromne znaczenie punktów aptecznych, które wype³niaj¹ lukê zaopatrzenia w leki
mieszkañców wsi, bo otworzenie apteki na wsi z ekonomicznego punktu widzenia nie jest op³acalne. Pun-
kty apteczne zosta³y bardzo dobrze przyjête przez mieszkañców, szczególnie przez ludzi starszych i cho-
rych, którzy nie musz¹ po ka¿dy potrzebny lek czy opatrunek doje¿d¿aæ do odleg³ej apteki w mieœcie.

Wobec powy¿szego powa¿ne w¹tpliwoœci budzi kwestia szybkoœci dzia³añ podejmowanych przez Mi-
nisterstwo Zdrowia w celu uchwalenia zmian w rozporz¹dzeniu ministra zdrowia z dnia 6 paŸdziernika
2009 r. w sprawie wykazu produktów leczniczych, które mog¹ byæ dopuszczone do obrotu w placów-
kach obrotu pozaaptecznego oraz punktach. Konsekwencj¹ dzia³añ Ministerstwa Zdrowia jest pe³ne
wad brzmienie wymienionego aktu prawnego. Zauwa¿yæ mo¿na uregulowania sprzeczne z prawem
(m.in. z art. 92 ust. 2 konstytucji), a tak¿e, co z przykroœci¹ nale¿y podkreœliæ, nielogiczne. Wy³¹czano
na przyk³ad ze sprzeda¿y w punktach aptecznych konkretny produkt, jednoczeœnie pozostawiaj¹c inny,
zawieraj¹cy t¹ sam¹ substancjê czynn¹. Wy¿ej wymieniony wykaz nierzadko zawiera produkty, które s¹
ogólnodostêpne, sprzedawane w sklepach spo¿ywczych i na stacjach benzynowych, np. Gripex, Ibup-
rom Zatoki, Modafen, Validol, produkty takie jak mleko w proszku dla ma³ych dzieci itp. Nowy wykaz
zawarty w rozporz¹dzeniu ma charakter tzw. listy pozytywnej, co oznacza, ¿e dopuszczone do sprzeda¿y
w punktach aptecznych s¹ tylko produkty w nim uwzglêdnione. Kwestionowanie fachowoœci obs³ugi
w punkcie aptecznym, gdzie kierownikiem mo¿e byæ technik farmaceutyczny z trzyletnim sta¿em, który
musi zdaæ egzamin pañstwowy, wydaje siê pozbawione uzasadnienia.

W zwi¹zku z powy¿szym zwracam siê do Pani Minister z zapytaniem, dlaczego Ministerstwo Zdrowia
wprowadza tak niekorzystne dla funkcjonowania punktów aptecznych zmiany dotycz¹ce wykazu pro-
duktów leczniczych dopuszczonych do sprzeda¿y w punktach aptecznych, co doprowadzi w konsek-
wencji do degradacji tych¿e placówek. Z jakiej pomocy wobec tego bêd¹ mogli korzystaæ mieszkañcy
wsi, dla których punkty apteczne stwarzaj¹ mo¿liwoœæ szybkiego pozyskania potrzebnego leku bez po-
konywania du¿ych odleg³oœci do miasta? Czy potrzeby prostego obywatela ju¿ siê nie licz¹? Co z techni-
kami farmacji? W koñcu prowadzenie punktów aptecznych to ich miejsce pracy.

Zwracam siê w imieniu wy¿ej wymienionych zainteresowanych, a tak¿e mieszkañców wsi, z proœb¹
o przywrócenie wykazu produktów leczniczych dopuszczonych do obrotu w punktach aptecznych, któ-
ry obowi¹zywa³ przed wejœciem rozporz¹dzenia z dnia 6 paŸdziernika 2009 r.
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